
Slovo starostky obce Věry Mužíčkové při pietní akci  
u pomníků padlých v Haraticích a v Plavech 

 
 

Vážení spoluobčané, rok plný osmičkových výročí uzavírá dnešní datum, 28. říjen.  
 

Před 100 lety se začaly psát naše novodobé dějiny, dějiny samostatného společného státu dvou rozdílných 
národů, jako důsledku porážky Rakousko-Uherska a Německa v 1. světové válce.  
V propadlišti dějin skončily staleté panovnické dynastie, aby je vystřídaly mladé parlamentní republiky. Zrození 
to však bylo těžké a krvavé. 
 

Ke vzniku Československa neodmyslitelně patří 3 pojmy – Tomáš Garrique Masaryk, Československé legie a 
Sokol. Patří k tomu ale i pojmy jako svědomí národa, mravní čistota, odvaha, hrdost, slušnost a vlastenectví.  
Zůstaly nám tyto hodnoty do dnešních dnů? 
 

„Bez Sokola by nebylo legií, bez legií by nebylo Československa“. 
Proto jsou tu dnes s námi vojáci z místního spolku Muzea Čs. armády jako vzpomínka na legie a pravý 
nefalšovaný sokol /Pepa Břečka z Bohdalovic/ s původním originálním praporem Sokola Haratice, který nám 
k této slavnostní chvíli již podruhé zapůjčil místní rodák Jiří Lejsek. Bohužel, plavský sokolský prapor se 
nedochoval. 
 

V celé republice se ke 100. výročí sázejí lípy a nové lípy jsme slavnostně vysadili i v obou částech naší obce, 
v Haraticích a Plavech 1. září. Naše lípy se však od ostatních v jednom podstatném liší – byly totiž ze semínka 
vypěstovány tady, v Haraticích. 
 

Před 100 lety vznikl společný stát Čechů a Slováků. Dnes však slavíme něco, co již dávno neexistuje – po 74 
letech došlo k rozchodu. Oslavy vzniku společného státu v celé České republice probíhají po celý letošní rok, 
Slovensko však neslaví 28. říjen ani jako státní svátek … 
Kdyby se dnes prezident Masaryk ohlédl, nikde by nápis Československo neviděl. Viděl by ale dva národy, sice 
formálně rozdělené na dva státy, mezi nimiž je ovšem takové kulturní, politické a ekonomické prolnutí, jaké 
nebylo v době, kdy Československo skutečně existovalo. Vztahy mezi Čechy a Slováky jsou historicky 
na nejlepší úrovni!   
 

O První republice a masarykovských ideálech se dnes mluví s takřka posvátnou úctou. Pro mnohé ústavní 
činitele a česku politickou reprezentaci je to líbivé téma. Rádi se ve svých projevech hlásí k prvorepublikové 
demokracii a k prezidentu Masarykovi. Otázkou je, jak by se TGM a další klíčové prvorepublikové osobnosti na 
některé ze současných politiků dívali nikoli podle toho, co říkají, ale spíš co činí a jakým způsobem to činí. 
 

A je tedy vůbec nutné si po tolika letech vznik Československa připomínat? Všude slyšíme pojmy jako 
světoobčan a evropanství, hranice mizí a nezáleží na tom, kde žijeme a pracujeme, jsme elektronicky propojeni 
z jednoho konce světa na druhý, každá zmínka o vlastenectví je mnohdy napadána jako projev nacionalismu a 
xenofobie. 
O našem osudu nyní rozhodují Evropská Unie, OSN, NATO, různé neziskové lidskoprávní organizace a 
mezinárodní soudy. Snaží se nám vnutit povinnost pomoci celému světu, nasytit Afriku a běda, pokud hned 
neotvíráme dveře a náruč…  

 

Od středověku do naší země přicházeli cizinci a usazovali se tu. Existovaly jen tři podmínky – přijmout naši víru, 
ctít zákony českého krále a poctivě se živit.  
 

Mějme proto všichni a stále na paměti, že Čechy jsou naše země, za kterou jsme odpovědní, a budeme se mít 
dobře jen tehdy, pokud se o ni budeme starat každý podle svých možností a schopností, budeme o ní pečovat 
svědomitě, s úctou, láskou, respektem a pokorou. Pokud se nenecháme zastrašit diktátem z Bruselu. Pokud 
bude pracovat každý, kdo je práce schopen. Říkejme i v dnešním globálním světě nahlas a bez komplexů, že 
jsme Češi a že máme svoje nezpochybnitelné hodnoty. 
 

Dnes stojíme u pomníku padlých, kde je vyryto 24 jmen haratických mužů /28 jmen plavských mužů/, kteří položili 
své životy v 1. světové válce za naši budoucnost, za naši budoucí Československou republiku. Každá domorodá 
rodina v naší obci měla svého vojáka v 1.světové válce, svého legionáře. Bohužel, 24 mužů z Haratic a 28 mužů 
z Plavů se ke svým rodinám již nikdy nevrátilo.  
 

Chraňme a braňme si svoji svobodu a nezávislost, prohlubujme svoje kořeny v místě, kde žijeme a kde jsme 
doma, budujme naši krásnou zemi pro naše děti a vnuky. Nezapomeňme na odkaz těch, kterým tady a teď 
vzdáváme hold. 
 

Na pozvánce k dnešní pietě bylo napsáno, že vítáni k účasti jsou všichni dobří vlastenci. Vlastenectví je životní 
postoj, o vlastenectví se v běžném každodenním životě nežvaní, vlastenectví musí být srdeční záležitostí.  
 
Buďme hrdými Čechy!  


